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(§ 12 - bilag )

31. maj 2010

Spørgsmål 231:

Ad § 12. Forsvarsministeriet

Vil ministeren oplyse, om der pågår et arbejde eller allerede er truffet beslutning 
om den fremtidige geografiske dækning af lodsstationer, herunder stationen i 
Spodsbjerg, og hvem der i givet fald skal træffe beslutning om lodsstationernes 
placering og dækning?

Svar:

Til brug for besvarelsen har Forsvarsministeriet indhentet en udtalelse fra Farvandsvæsenet. 
I den forbindelse har Farvandsvæsenet oplyst følgende:

”Den aktuelle lodslov trådte i kraft den 1. december 2006. I en overgangsperiode før og 
efter lovens ikrafttræden blev de tre tilbageværende, statslige lodserier slået sammen til Det 
Statslige Lodsvæsen. Lodsloven konkurrenceudsatte Det Statslige Lodsvæsen på markedet 
for regionallodsninger, dvs. lodsninger til, fra og i danske havne. Desuden beholdt Det 
Statslige Lodsvæsen det hidtidige monopol på gennemsejlingslodsninger, dvs. lodsninger af 
skibe gennem danske farvande uden kontakt med danske havne. 

I de efterfølgende år har Det Statslige Lodsvæsen kontinuerligt arbejdet på at optimere dets 
operative, administrative og økonomiske struktur og effektivitet. Bestræbelserne har bl.a. til 
formål at holde omkostningerne til produktion af lodsninger på det lavest mulige niveau. 
Dermed maksimeres Det Statslige Lodsvæsens evne til at konkurrere med private 
lodsoperatører. Desuden minimeres Det Statslige Lodsvæsens takster til fordel for sejlads-
og miljøsikkerheden i danske farvande. Det gælder ikke mindst i betragtning af, at Det 
Statslige Lodsvæsens takster netop er omkostningsbaserede.

I denne forbindelse er Det Statslige Lodsvæsen for øjeblikket i gang med at analysere, om 
de nuværende lodsstationer, herunder stationen i Spodsbjerg, er optimalt placeret. Det 
gælder både i forhold til de lodsede skibes sejlruter, sejladsmønster og efterspørgsel efter 
lodsningsydelser og i forhold til Det Statslige Lodsvæsens operative, administrative og 
økonomiske forhold. Analysearbejdet pågår fortsat, og der foreligger derfor ikke konkrete 
beslutninger om ændringer af Det Statslige Lodsvæsens geografiske dækning med 
lodsstationer.”
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Jeg kan henholde mig til Farvandsvæsenets oplysninger. Derudover kan jeg oplyse, at 
endelig beslutning om lodsstationernes placering og dækning vil ske efter anbefaling fra 
Farvandsvæsenet. 


